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نگـــــره
سپیده رشنو در دادگاه حاضر شد

از تشویق مردم به فحشا تا تبلیغ 
علیه جمهوری اسلامی

آرمان ملی: چندی قبل میان دو زن در 
یک اتوبوس بی آر تی چالشی درباره حجاب 
شکل گرفت. همه چیز از دعوای دو زن در 
یک اتوبوس شروع شد. دعوایی معمولی 
که به جای خاتمه یافتن با یک صلوات و یا 
حل کدخدامنشانه اش، تبدیل به پرونده ای 
قضائی شد. دیروزکیفرخواست صادرشده 
برای سپیده رشنو به وی ابلاغ شد. متهم با 
حضور در دادگاه از مفاد پرونده، اتهامات و 
ادله انتسابی که دایر بر اجتماع و تبانی به 
قصد ارتکاب جرم علیه امنیت کشور از طریق 
ارتباط با افراد خارج  نشین و فعالیت تبلیغی 
علیه جمهوری اسلامی و تشویق مردم به فساد 
و فحشا بود، آگاه شد. مرکز رسانه قوه قضائیه 
از ابلاغ کیفرخواست صادرشده برای »سپیده 
رشنو« خبر داد. حجت الاسلام افشاری، 
رئیس شعبه ۲۶ دادگاه انقلاب اسلامی 
تهران با اشاره به برگزاری جلسه تفهیم اتهام 
»سپیده رشنو«، با توجه به کیفرخواست 
صادره و ارجاع پرونده به این شعبه، گفت: 
در اجرای قانون آیین دادرسی کیفری و 
الزام قانون گذار به ابلاغ کیفرخواست، متهم 
از زندان احضار شده و در شعبه مذکور، مفاد 
کیفرخواست صادره از سوی دادسرای عمومی 
و انقلاب تهران به وی ابلاغ شد. وی تاکید کرد: 
متهم از مفاد پرونده، اتهامات و ادله انتسابی 
که دایر بر اجتماع و تبانی به قصد ارتکاب جرم 
علیه امنیت کشور ازطریق ارتباط با افراد 
خارج نشین و فعالیت تبلیغی علیه جمهوری 
اسلامی و تشویق مردم به فساد و فحشا بود، 
آگاه شد تا جهت دفاع از خود، با توجه به مفاد 
کیفرخواست صادره، در جلسه رسیدگی 

آمادگی لازم را کسب کند. 
  آیا بازداشت رشنو تایید شد؟

واکنش های زیادی به بازداشت سپیده 
رشنو و پخش اعترافات او از صدا و سیما منتشر 
شد. یک خانم محجبه نوشت : »به عنوان 
یک چادری، از پریشانی این دختر، ناراحت 
شدم.« محمدجواد آذری جهرمی، وزیر سابق 
ارتباطات درباره پخش اعترافات سپیده رشنو 
در کانال تلگرامی خود نوشت: »ندانم کاری در 
سیمای ملی، خوراک حمله به اسلام و حجاب 
و مومنین و محجبه ها را فراهم کنیم.« عباس 
عبدی، فعال سیاسی اصلاح طلب در واکنش 
به اعترافات سپیده رشنو در توئیتی نوشت: 
»درباره برخورد با خانم سپیده رشنو و نحوه 
پخش اعترافات او، نقدهای جدی طرح شد 
که قابل توجه بودند. ولی یک نکته عجیب 
وجود دارد که به آن پرداخته نشد. خانم رشنو 
را به علت مخالفت با قانون حجاب بازداشت 
کرده اند در حالی که او را با پوششی نشان 

دادند که دقیقا نقض همین قانون است.« 
  واکنش به اعترافات رشنو

آنچه سبب انتقاداتی شد پخش اعترافات 
رشنو از صداوسیما بود چنانکه حزب اتحاد 
اعترافات  پیرامون پخش  اتفاق  به  ملت 
سپیده رشنو اعتراض کرد. کامبیر نوروزی 
وکیل دادگستری هم گفت: »ذکر این نکته 
ضروری است که این قبیل مصاحبه ها تاثیر 
خود را نسبت به سابق از دست داده اند و 
پیداست که با چه اهدافی صورت می گیرند. 
بنابراین می توان قاطعانه گفت که این شکل 
از اعتراف و مصاحبه، اثر خود را به طور کلی 
از دست داده است.« محسن برهانی، وکیل 
دادگستری و عضو هیات علمی دانشگاه تهران 
که دارای دکترای حقوق جزا و جرم شناسی 
و دانش آموخته حوزه علمیه قم است، در 
توئیتی نوشت: »به استناد مواد ۹۱ و ۹۶ 
قانون آیین دادرسی کیفری، پخش تصویر 
سپیده رشنو ممنوع است. بر اساس ماده 
۶۴۸ تعزیرات کسانی که به مناسبت شغل 
یا حرفه خود محرم اسرار می شوند هرگاه در 
غیر از موارد قانونی، اسرار مردم را افشا کنند 
به چهل و پنج روز و دوازده ساعت تا شش ماه 
حبس و یا به ۲۰ تا ۶۰ میلیون ریال جزای 

نقدی محکوم می شوند.«

خبـــــــر

   ادامه از صفحه اول
وی ادامه داد: چندین بار به اداره اوقاف 
و امور خیریه استان قم به عنوان متولی 
آرامستان شیخان قم، گفته ایم از دوربین هایی 
که در این قبرستان کار گذاشته اید، استفاده 
کرده و افراد اهانت کننده را به دستگاه قضایی 
معرفی کنید اما متأسفانه پاسخی به ما نداده اند. 
فرزند آیت الله صانعی افزود: ما شکایت کرده ایم 
و امیدواریم با خاطیان برخورد صورت گیرد تا 
دیگر شاهد اهانت و هتک حرمت به مرحوم 
آیت الله صانعی نباشیم. تا کنون چندین بار 
چه در زمان حیات و چه پس از درگذشت 
آیت الله صانعی از مراجع تقلید نسبت مراکز 
مربوط به ایشان تعرض و مزاحمت ایجاد شده 
است. به عنوان نمونه در سال ۹۴ دفتر آیت ا... 
صانعی در نجف آباد در پی هجوم افراد ناشناس و 
آتش سوزی خسارت دیده بود. در پی وقوع این 
حادثه شیشه درهای ورودی این دفتر شکسته و 
قسمت های داخلی ساختمان بر اثر آتش سوزی 
خسارت دیده بود که ظرف ۲۴ ساعت مرمت 
شد. یا در مورد دیگری تابلوی یکی از دفاتر 
آیت ا... صانعی در یکي از مناطق غربي تهران 
بر اثر حمله افراد ناشناس با مواد آتش زا تخریب 
شد. فرزند آیت ا... صانعی می گوید: »ناملایمات 
بسیار زیادی وجود داشت و حتی همان شب 
حمله به منزل چنان آرامشی داشت که انگار 
هیچ اتفاقی نیفتاده است. اصلا برایشان مهم 
نبود که چه می شود. یعنی واقعا دنیا برایشان 
مهم نبود. راهی که ایشان در حوزه های علمیه باز 
کردند، ان شاءا... توسط شاگردانشان و کسانی که 
ما در این پیام ها می خوانیم و نمی شناسیم شان 
این حرکت ادامه پیدا کند؛ جامعه به طرف 
عقلانیت حرکت کند و این حرکت متوقف 

نشود؛ که نخواهد شد.« 
 تخریب سنگ قبر یزدی

شبیه این برخوردها با سنگ قبر برخی دیگر 
از بزرگان کشور و انقلاب نیز صورت گرفته 
است. ۱3 آبان سال گذشته عصر ایران نوشت: 
»خانواده ابراهیم یزدی )وزیر خارجه پیشین 

ایران( از تخریب سنگ قبر وی برای دومین 
بار خبر داده است.« ابراهیم یزدی در شهریور 
سال ۹۶ درگذشت و در بهشت زهرا)س( مدفون 
است. قبل از این در اسفند ۹۶ هم برای نخستین 
بار، سنگ قبر توسط افراد ناشناس تخریب اما 
تعویض شد. در سال ۹7 هم تصویری از سنگ 
قبری در گورستان ابن بابویه شهرری منتشر شد 
که در آن نام ذکاء الملک در میان قطعات شکسته 
سنگی که پیش از این متعلق به محمدعلی 
فروغی بود، خودنمایی می کرد. مجید فراهانی 
عضو شورای شهر وقت به شهردار منطقه ۲۰ 
تهران در خصوص تخریب سنگ قبر محمدعلی 
فروغی در گورستان ابن بابویه شهر ری نامه 
نوشت. فراهانی می گوید: »تخریب سنگ قبر 
محمدعلی فروغی سیاستمدار کارکشته ایرانی و 
مصحح بوستان و گلستان سعدی نه فقط تخریب 
میراث این سرزمین است بل سبب محرومیت 
نسل جدید از شناخت و بهره مندی از عناصر 
و شخصیت هایی است که هریک از اجزای آن 
مقوم بخش هویت تاریخی ایرانیان به حساب 

می آیند.«
  شاملو را تحمل نکردند

اسفند سال گذشته هم رایان شجریان، فرزند 
استاد محمدرضا شجریان از احتمال تخریب 
سنگ مزار پدرش خبر داده است. او در صفحه 
اینستاگرام خود یک استوری گذاشت و نوشت: 

»دوستان عزیز، لطفا اگر کسی امروز سر مزار 
پدر رفت، عکس و یا فیلمی برای من ارسال 
کنید. متأسفانه از اخبار به گوش رسیده در چند 
روز گذشته چند شخص سعی بر شکاندن یا 
تخریب سنگ پدر نمودند.« »اما مدیرکل میراث 
فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی خراسان 
رضوی در این خصوص اظهار کرد: این موضوع 
از اساس کذب بوده و تاکنون هیچ موردی در 
خصوص این موارد مشاهده نشده است. شهر 
تاریخی توس و مجموعه تاریخی فرهنگی 
آرامگاه فردوسی  به همراه مزار استاد شجریان، 
 استاد اخوان ثالث، مقبره الشعرای خراسان و 
سایر فضاهای فرهنگی و تاریخی که وسعتی 
قریب به بیش از ۱۰۰ هکتار را شامل می شود 
به  صورت شبانه روزی و در سخت ترین شرایط 
چه در سرما و چه در گرما توسط حافظان میراث  
فرهنگی حفظ و  صیانت می شود.« سنگ مزار 
احمد شاملو هم بارها تخریب شد. درسال ۸5 
برای چهارمین سال متوالی مزار احمد شاملو در 
امامزاده طاهر کرج توسط افراد ناشناس تخریب 
شد. سیاوش شاملو پیرامون جزئیات این حادثه 
به شرق گفت: »نیمه شب ۱۱ فروردین مقبره 
احمد شاملو شاعر ملی کشورمان را با دیلم از جا 
کنده اند و چند متر دورتر برده اند و با پتک خرد 
کرده اند. مسئول آستان امامزاده طاهر روز بعد از 
این اتفاق با من تماس گرفت و ضمن عذر خواهی 

گفت که سنگ قابل ترمیم است و فقط دو ترک 
برداشته است اما کسانی که همان روز سر مزار 
رفتند گفتند که سنگی باقی نمانده و قطعات آن 
در جاهای مختلف امامزاده پخش شده است.« 
سیاوش شاملو در ادامه می گوید که تنها امضای 
شاملو روی سنگ قبر گیرش آمده که آن را هم 
با خود به خانه برده است.« سال ۹۴ عکسی از 
سنگ قبر استاد بنان منتشر شده است که نشان 
می دهد قبر این خواننده قدیمی در امامزاده 

طاهر تخریب شده است. 
   بدرود با درختان گیلاس 

پس از بدرود حیات عباس کیارستمی، او را 
خارج از قطعه هنرمندان دفن کردند و در کنار 
سنگ قبرش شماری درخت گیلاس کاشتند؛ 
حرکتی که از سوی جمعی از هنرمندان در 
بزرگداشتش رخ داد اما این وضعیت چندان 
دوام نیاورد و چندی پیش، بهمن فرمان آرا که 
بر سر مزار دوستش رفته بود، از تخریب مقبره 
کیارستمی، سیمان پاشیدن بر سنگ قبرش و 
بیرون کشیدن درختان گیلاس از خاک خبر 

داده بود. 
 تخریب سنگ قبر  ناصر ملک مطیعی

میرعلی ملک مطیعی فرزند، زنده یاد ملک 
مطیعی درباره این اتفاق گفت: »سنگ قبر پدر 
من و آقای روبیک منصوری کنار هم قرار دارد و 
این اتفاق برای اسم هر دوی این ها رخ داده بود. ما 
امروز رفتیم و این آثار را از روی هر دو سنگ پاک 
کردیم.«  او درباره انگیزه احتمالی برای این اقدام 
ابراز بی اطلاعی کرد و افزود: علت این اتفاق معلوم 
نیست، اما اگر مسئولان این قطعه و بهشت زهرا 
عزمی داشته باشند و بخواهند حتما می توانند با 
دوربین مداربسته - اگر وجود داشته باشد-  یا 

نگهبان آن بخش این افراد را پیدا کنند. 
 چرا تعلل می شود؟

آنچه  از  بیش  شده  تخریب  قبور  تعداد 
است که در این گزارش ذکر شده. اکنون 
یک سوال بی پاسخ مانده و آن هم اینکه چرا 
نهادهای مربوطه اقدامی درراستای شناسایی 

تخریب کنندگان قبور انجام نمی دهند؟ 

 »آرمان ملی« نگاه برخی اصلاح طلبان به انتخابات را بررسی می کند

لزوم اتخاذ رویکردهای اجماعی و پرهیز از تک روی 
     رسول منتجب نیا:  عارف، تابع نظر افراد نیست

آرمان ملی-  حمید شجاعی: اصلاح طلبان همواره پیروزی 
خود در انتخابات های مختلف را مدیون اتحاد و اجماع جریانی 
و پشتیبانی حداکثری سرمایه اجتماعی بوده اند. کمااینکه اگر 
نگاهی به انتخابات مجلس دهم داشته باشیم خواهیم دید که با 
حمایت سید محمد خاتمی و مشارکت بالای مردم، اصلاح طلبان 
پیروز انتخابات شده اند. در اردیبهشت ۹۶ نیز همین اتفاق رخ 
داد. اما تجربه انتخابات سال ۹۸ به اصلاح طلبان نشان داد که اگر 
رویکرد اجماعی نداشته باشند، به صورت تک حزبی یا چند حزبی و 
شخصی وارد شوند و مردم را نیز پشت سر نداشته باشند قطعا پیروز 
انتخابات نخواهند بود. لذا این جریان است که سرمایه اجتماعی را 
برای حضور در انتخابات قانع می کند و افراد به تنهایی جایگاهی 
ندارند حال هر قدر که می خواهند در جامعه سرشناس باشند. 
درک این نکته کمک می کند تا در فاصله یک و سال و نیم مانده 
تا انتخابات، چهره های اصلاح طلب از اتخاذ مواضعی که اجماع را 

خدشه دار می کند پرهیز کنند. 
  اتحاد یا افتراق؟

یک سال و اندی به نزدیک ترین انتخایات یعنی انتخابات مجلس 
دوازدهم در اسفند ۱۴۰۲ فاصله داریم و به جرات می توان گفت که 
با توجه به شرایط حاضر در کشور، وضعیت اقتصادی و معیشتی 
مردم، نامعلوم بودن وضعیت توافق برجام و...  بحث انتخابات اکنون 
حتی جز موضوعات مطروحه در میان جریانات سیاسی نیست و 
اگر هم صحبتی در این خصوص شود صرفا ناظر بر شرایط مردم 
و چگونگی ترمیم سرمایه اجتماعی تا زمان انتخابات برای حضور 
هر چه بیشتر مردم در آوردگاه انتخابات خواهد بود. با این حال 
نمی توان از این موضوع نیز به سادگی عبور کرد که جریانات سیاسی 
به ویژه اصلاح طلبان نیم نگاهی به برنامه ریزی بلندمدت برای حضور 
پرقدرت در انتخابات مجلس دهم و کسب پیروزی در این انتخابات 
دارند. از همین رو نیز شاید اگر امروز از فعالان سیاسی اصلاح طلب 
یا حتی چهره های حزبی در خصوص انتخابات پیش رو پرسش شود 

همه با این قید که »صحبت در باب انتخابات مجلس بسیار زود 
است« از پاسخ در این خصوص گذر کنند. اما نکته مهم اینجاست؛ 
اصلاح طلبان که طی سال  های گذشته طی ۲ انتخابات ۲ سنگر 
خود یعنی مجلس و دولت را از دست داده اند ادامه این روند را خوش 
ندارند و به هر نحوی که شده تلاش خواهند کرد که در انتخابات 
پیش رو شکست انتخابات اسفند ۹۸ را در اسفند ۱۴۰۲ جبران 
کنند. اما اینکه همه افراد در داخل جریان اصلاحات به این روند تن 
دهند و هر چه جبهه اصلاحات در خصوص سیاست های انتخاباتی 
اصلاح طلبان گفت را پذیرا باشند چندان روشن و آشکار نیست. چرا 
که هستند افراد و احزابی که در مقاطعی جدای از تصمیمات نهاد 
اجماع ساز وقت اصلاحات عمل کرده اند. در همین راستا یکی از 
افرادی که صحبت از احتمال حضورش جدای از سیاست انتخاباتی 
اصلاح طلبان و نحوه ورود آنها به عرصه انتخابات مطرح است کسی 
نیست جز محمد عارف. رئیس بنیاد امید ایرانیان که سابقه معاونت 
رئیس جمهور در دولت اصلاحات و ریاست فراکسیون امید مجلس 
دهم را نیز در کارنامه دارد تصمیمات این چنینی کم نداشته است. 
کاندیداتوری در انتخابات ۹۲ یکی از جاهایی بود که عارف بنا به 
توصیه کنار کشید و اگر نبود نامه سید محمد خاتمی شاید عارف به 
نفع روحانی کناره گیری نمی کرد. البته عارف اخیرا نیز پالس هایی 
در خصوص احتمال حضور در انتخابات ۱۴۰۲ به بیرون داده است. 
جایی که چندی پیش در دیدار جمعی از نمایندگان مجلس دهم 
با اشاره به برخی اظهار نظرها مبنی بر تشتت و عدم هماهنگی در 
جریان اصلاحات و با بیان اینکه نافی برخی اشکالات در بدنه جریان 
اصلاحات نیستم ولی جریان مقابل به مراتب دچار چنددستگی 
است، گفت: »هیچ راهی جز انسجام و یکپارچگی در جریان 
اصلاحات مانند شرایطی که در دهه ۹۰ حاکم بود نداریم برای 
موضوعات مهم پیش رو کشور هم نباید دقیقه نود عمل کرد ما ضمن 
همراهی و هماهنگی با جریان اصلاحات منتظر تصمیمات دقیقه 
نودی هم نخواهیم بود.« رویکردی که علی صوفی فعال سیاسی 

اصلاح طلب معتقد است منظور عارف این بوده است که بدون توجه 
به رأی جبهه اصلاحات وارد میدان خواهد شد. حال باید دید که با 
نزدیک شدن به انتخابات بازهم شاهد اجماع اصلاح طلبان و لیست 
واحد خواهیم بود یا اینکه اشخاصی چون عارف یا برخی احزاب راه 

خود را از جبهه اصلاحات جدا خواهند کرد. 
  سه ضلع انتخابات 

یک فعال سیاسی اصلاح طلب در خصوص برنامه اصلاح طلبان 
بر ای انتخابات آینده اظهار داشت: با توجه به فاصله زیادی که تا 
انتخابات مجلس باقی مانده است و با عنایت به مشکلاتی که در 
جامعه وجود دارد، هم مردم، هم مسئولان و نخبگان سرگرم این 
مشکلات بوده و فرصت نمی کنند درباره انتخابات بحث کنند. 
حجت الاسلام رسول منتجب نیا گفت: انتخابات سه بعُد دارد. یک 
ضلع آن به حاکمیت مربوط می شود، یک ضلع دیگر فعالان سیاسی 
و کاندیداها هستند و ضلع دیگر هم مردم. اگر آن سه ضلع برای 
انتخابات آماده باشند ما شاهد انتخابات باشکوهی خواهیم بود.  
ضلع دوم این مثلث، کاندیداهای انتخابات، احزاب و فعالان سیاسی 
هستند که یکی از دلایل وجود آنان، حضور در صحنه هایی مانند 
انتخابات است. اصلاح طلبان تا به الآن وارد بحث های انتخاباتی 
نشده اند؛ اما به نظر من، اصلاح طلبان باید سازوکاری را طراحی کنند 
که همه احزاب به بازی گرفته شوند و همه فعالان سیاسی بتوانند 
نظر بدهند. بهترین راه نیز خود احزاب قانونی هستند برای معرفی 
کاندیداهای انتخابات. دبیرکل حزب جمهوریت ایران اسلامی بیان 
کرد:  ضلع سوم هم مردم است. حاکمیت می خواهد انتخاباتی باشکوه 
و مردمی برگزار کند و احزاب و جناح های سیاسی نیز وارد صحنه 
شدند؛ اما مردم حرف آخر را می زنند. حضور یا عدم حضور مردم در 
انتخابات علل و عواملی دارد. مردمی که دارای مشکلات هستند 
آیاآمادگی برای انتخابات دارند؟ این فعال سیاسی اصلاح طلب 
تصریح کرد: اصولگرایان و اصلاح طلبان بین مردم نزدیک به هم 
هستند. منتجب نیا در خصوص اظهارات اخیر عارف و احتمال 
کاندیداتوری مستقل وی تصریح کرد: آقای عارف تابع نظر افراد 
نیستند. همان طور که در گذشته کاندیدا شدند و با اکراه در سال 
۹۲ کناره گیری کردند. اجمالاً، فکر نمی کنم آقای عارف از اصلاحات 
کناره گیری کند. ایشان چهره ای اصلاح طلب است؛ البته هر کسی 
نقطه نظراتی دارد و لازم نیست با همه متفق النظر باشد. چه بسا در 

آینده نیز احساس وظیفه کرده و وارد انتخابات شوند. 

 مهدی آیتی در گفت و گو با »آرمان ملی«:
دستاورد دولت رئیسی از دولت 

روحانی در برجام کمتر خواهد بود
   برخی از اصولگرایان هم از عملکرد رئیسی ناراضی هستند

آرمان ملی: شرایط کشور 
در حال حاضر با آنچه ابراهیم 
رئیسی در ارتباط با مسائل 
اقتصادی وعده داده بود، فاصله 
دارد. قوه مجریه یک سره  بر 
روی آزاد سازی قیمت ها زوم 
کرد. جیب مردم درمقایسه 
باگذشته بیشترکم آورد و سفره ها آنها کوچک تر شد. 
نگاهی به آمارهای مصرف از برنج تا میوه که توسط 
مرتبطین دولت در رسانه ها اعلام می شود، نشان 
می دهد که افزایش فشار بردولت یک لج رسانه ای 
از سوی منتقدین و حتی مخالفین دولت نیست. 
او معتقد است هر چند دولت در ابتدا و در مسئله 
واکسیناسیون به خوبی عمل کرد اما از نظر اقتصادی 
نه تنها نتوانسته وضعیت را بهبود دهد، بلکه شرایط 
هم یک گام به عقب برگشته و امروز سفرهای مردم 
در مقایسه با قبل  کوچک تر است. در این ارتباط 
»آرمان ملی« با مهدی آیتی به گفت و گو پرداخته 

که در ادامه می خوانید.
  یک سال از عملکرد دولت ابراهیم رئیسی 
ارزیابی  چگونه  را  یک سال  این  گذشت. 

می کنید؟
  شروع دولت رئیسی  در  مسئله واردات واکسن 
کرونا ، بسیار خوب بود. به طوری که با واکسیناسیون 
مردم تعداد ابتلا و مرگ و میرناشی از کرونا کاهش 
یافته است. رئیس جمهور در ارتباط با رئیس جمهور 
چین نقش مثبتی در سرعت بخشیدن به واردات 
واکسن داشت. اما در  برخی بخش ها عملکرد مناسبی 

نداشته است. یک نمونه آن مسئله هسته ای است. 
  اکنون دولت توانسته است در زمینه برجام 
بر اساس آنچه منتقدان دولت روحانی در حوزه 
برجام اعلام می کردند و مدام در رسانه ها  
می گفتند که دستاورد برجام  هیچ است، 

موفقیتی داشته باشد؟
اگر اخباری که رسانه ای می شود درست باشد 
دولت فعلا نتوانسته موفقیت چندانی درلغو  تحریم ها 
ایجاد کند. مذاکرات فعلی طولانی و خسته کننده 
شده است و آنچه نیز اعلام شده که در  هفته های 
آینده برجام اجرا  می شود، آنگونه هم که می گویند 
نخواهد بود و دستاوردهای فعلی از دولت روحانی در 

حوزه برجام کمتر خواهد بود.
  یعنی دولت نتوانسته آن تضمین هایی که 

اعلام کرده را از غربی ها بگیرد؟
به نظر می رسد باید از سوی دیگری به مسئله نگاه 
کرد. برجام  طبق حقوق بین الملل به تصویب رسیده 
و در حقوق بین الملل تضمینی وجود ندارد. از این رو 
برجام نمی تواند حتی با رای شورای امنیت تضمین 
شود. برجام بعد از اینکه ترامپ از آن خارج شد، 
مصرف خود را از دست داد و اکنون باید چاره جویی 
کرد و باید به مذاکره پرداخت تا هم برجام و هم 

مسائل و مشکلات دیگر حل و فصل شود.
  حذف ارز4200 تومانی را تا چه میزان 
در راستای وعده های دولت در کاهش تورم 

می دانید؟
دولت درکاهش تورم و مسائل اقتصادی بر 
مبنای وعده های رئیس دولت عمل نکرده است. 
درحال حاضر برخی از نمایندگان مجلس  نیز از 
عملکرد اقتصادی دولت ناراضی است. حتی برخی 
اصولگرایانی که اقدامات ستادی و رسانه ای برای 
ابراهیم رئیسی انجام داده اند از عملکرد اقتصادی 

دولت راضی نیستند. 
  پس معتقدید که برخی اصولگرایان هم از 

عملکرد رئیسی رضایت ندارند؟
از مصاحبه های آنها می توان عدم رضایتشان را از 
عملکرد اقتصادی دولت  مشاهده کرد. گرانی وجود 
دارد و هر روز که از خواب پا می شویم، نرخ های جدید 
روی کالاها گذاشته می شود. مضاف براینکه درآمد 
مردم هم کافی نیست و ضریب هایی برحقوق مردم 
افزوده شد و نهایتا 3۰۰ الی ۴۰۰ هزار تومان به مردم 
یارانه داده شده که  مشکل چندانی را از مردم حل 
نمی کند و در برابر آن   تعداد کالا گران شده و فشار 
تحریم ها نیز از قبل بر دوش مردم بوده است. هر 
مقدار تحریم ها دیرتر لغو شود، ارزش پول ملی هم 
کمتر خواهد شد . دولت مدعی بود که می تواند ارزش 
پول ملی را بالا بیاورد اما امروز  دلار و ارزهای خارجی 

در مقایسه با قبل  افزایش  نرخ دارند.
  دولت اعلام کرده بود سیاست خارجی  
خود را بر رویه توسعه با کشورهای همسایه 
متمرکز کرده است . در این مسیر چقدر موفق 

عمل شده؟
 امروز حتی ترکیه هم در حال توسعه روابط خود با  
تل آویو است. برخی دیگر از کشورهای حاشیه خلیج 
فارس هم با اسرائیل رابطه برقرار کرده اند. این مورد 
خطری برای تهران است. امروز ایران هراسی در 

منطقه تشدید شده   است.
  برخی حاشیه های ایجاد شده در زمینه 
فرهنگی را تا چه میزان به نفع دولت می دانید؟

مشکل در حال حاضر بود تا نبود گشت ارشاد و این 
دسته اقدامات نیست. امروز مشکل اصلی معیشت 
مردم است. گرانی و بیکاری معضل دولت رئیسی 
است.  5 میلیون جوان بیکار در ایران وجود دارند که 
با گرانی هم دست و پنجه نرم می کنند. از این منظر 
می توان گفت دولت در مدیریت خود موفق نبوده 
و نتوانسته وعده های خود را عملیاتی کند. به نظر 
می رسد  باید گفت دولت نتوانسته در مسیر اجرای 

وعده هایش حرکت کند.

  
 تصویب

  برجــام 
در 20 دقیقـه؟ 

  
 ارتباط مالی یا تشکیلاتی 

 با فولاد مبارکه 
نداشته ام

 محمد عطریانفر، فعال سیاسی اصلاح طلب با اشاره به ذکر 
نامش در موضوع پرونده فساد مالی فولاد مبارکه اظهار کرد: من 
این مسائل را تکذیب می کنم. وی ادامه داد: من تاکنون هیچگونه 
ارتباط مالی یا تشکیلاتی با فولاد مبارکه نداشته ام. گزارش تحقیق 
و تفحص فولاد مبارکه پس از ماه ها تحقیق و بررسی هفته گذشته 
در صحن علنی مجلس قرائت و نمایندگان با ۱۶۸ رأی موافق با 
ارجاع آن به قوه قضائیه موافقت کردند، این گزارش به بررسی 
ابعاد مختلف تخلفات صورت گرفته در این مجموعه صنعتی و 
نقش نهادها و سازمان های مختلف و همچنین سیاسیون در ویژه 
خواری های اقتصادی صورت گرفته در این مجموعه پرداخته است. 

نماینده مجلس دهم، در رابطه با اینکه برخی تندروهای داخلی 
در مورد برجام مخالفت می کنند، گفت: قبلا هم همین طور بود. 
گفته می شد برجام را در مجلس در بیست دقیقه تصویب کرده اند. 
مجلسی که در عرض بیست دقیقه به برجام رأی داد چه پیشنهادی 
به صحن داده بود؟ امضای چه کسی پای آنچه رأی گرفته شد 
وجود دارد؟ دولت پیشنهاد داد و برجام مثل تمام موافقت نامه های 
خارجی به مجلس آمد تا تصویب شود و به شورای نگهبان فرستاده 
شود. عزت ا... یوسفیان ملا، افزود: همین آقایانی که در صحن سر 
و صدا می کردند و آن بزرگوار مرحوم آقای زارعی که گریه می کرد 
در حقیقت پیشنهادهایی داده بود که در کمیسیون رد شده بود. 

 فعال سیاسی اصولگرا در پاسخ به این سوال که چرا عده ای 
همچنان به دنبال مخالفت با برجام هستند؟ گفت: مخالفان 
برجام در کشور ما، دو گونه اند اما یک ریشه بیشتر ندارند. یک 
عده کاسبان تحریم هستند عده دیگر هم مخالفان ایدئولوژیک 
هستند. محمد مهاجری تصریح کرد: کاسبان تحریم، می گویند 
تحریم ها را دور می زنیم یعنی داریم کاری به نفع ملت و انقلاب 
انجام می دهیم. مهاجری افزود: دولت متوجه این موضوع شده 
است که باید با پذیرش برجام تحریم ها را کاهش بدهد و هم 
بتواند وضعیت اقتصادی را از طریق افزایش صادرات نفتی و 

غیرنفتی بهبود ببخشد.

 روایت تخریب قبور چهره  های پرطرفدار 

سنگ قبر آیت ا... صانعی مخدوش شد
    میثم صانعی: ما شکایت کرده ایم و امیدواریم با خاطیان برخورد صورت گیرد تا دیگر شاهد اهانت و هتک حرمت به مرحوم آیت الله صانعی نباشیم 

کاسبان
 تحریــم 

 تخلفات فولاد مبارکه
 مربوط به دولت قبل است

عضو هیات رئیسه مجلس با این توضیح 
که تخلفات مربوط به تحقیق و تفحص از 
فولاد مبارکه اصفهان مربوط به دولت قبل و 
مدیرعامل سابق این شرکت بوده است، گفت 
که قوه قضائیه باید هر چه سریع تر به این 
تخلفات رسیدگی کند. حجت الاسلام علیرضا 
سلیمی با اشاره به ارجاع گزارش تحقیق و 
تفحص از شرکت فولاد مبارکه اصفهان به قوه 
قضائیه گفت: با رأی مجلس گزارش تحقیق و 
تفحص از شرکت فولاد مبارکه اصفهان برای 
رسیدگی به قوه قضائیه ارجاع شده است و 
انتظار می رود که قوه قضائیه هر چه سریع تر 
به این موضوع رسیدگی کند. وی توضیح 
داد: طبق این گزارش، تحقیق و تفحص 
از شرکت فولاد مبارکه اصفهان مربوط به 
مدیریت سابق این شرکت و همچنین دولت 
قبل بوده و ربطی به این دولت و مدیریت 
فعلی فولاد مبارکه ندارد. آن هایی که آدرس 
غلط می دهند همچون این مثل هستند که 
طرف دزدی می کند و بعد فریاد می زند »آی 

دزد،  آی دزد.« 


